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RE PO RTAG E 

Ter gelegenheid van de 

veertigste verjaardag van 

Openbaar Kunstbezit i n  

Vlaanderen vierden vele 

honderden abonnees feest op 15 

november 2003 in het Brusselse 

Jubelpark. 

De abonneedag begon met een 

Klara ontbijtuitzending, gevolgd 

door rondleidingen in het 

Legermuseum, rond het 

jubelpark en op de 

tentoonstellingen 'Vietnam' en 

'Da Pompei a Roma'. 

Tijdens de abonneedag 

organiseerde OKV een 

academische zitting en een 

museumdebat. 

Ku n st b ez i t  o p e n b a re n  

Terugblikken en vooruitkijken 
jean-Pierre Van der Mei ren, voorzitter van de 
Raad van Beheer van Openbaar Kunstbezit 
in Vlaanderen, opende de academische 
zitting met een korte historiek en conclu
deerde: "Architectuur, het kunstambacht, 
kleinere en vergeten musea: alles kreeg en 
krijgt op een kwaliteitsvol!� man ier 
aandacht van Openbaar Kunstbezit in 
Vlaanderen, dat een erfgoedtijdschrift is 
nog voor de term ingeburgerd geraakte. Wie 
de grote diversiteit van veertig jaar OKV 
bekijkt, kan alleen maar vaststellen dat de 
impact van de honderden afleveringen die 
generaties Vlamingen hebben gelezen 
onmeetbaar is." 

Paul Van Grembergen, Vlaams min ister van 
Binnen landse Aangelegenheden, Cultuur, 
jeugd en Ambtenarenzaken, hield een opge
merkte feestrede. Hij feliciteerde OKV, "een 
erfgoedpartner met een lange staat van 
d ienst die een schitterende opdracht heeft 
vervuld." De minister benadrukte dat er de 
voorbije veertig jaar in  het Vlaamse erfgoed
landschap heel wat ten goede is veranderd : 
beeldende kunsten zijn n iet meer het privi
lege van een elite, musea zijn niet langer 
verlaten tempels, de overheid verfij nde de 
regelgeving en verhoogde de subsidies, er 
kwamen n ieuwe organisaties die mee zorg 
dragen voor en nadenken over ons erfgoed, 
die het publiek er laten mee kennismaken. 
"Tussen al  dat jong geweld heeft Openbaar 
Kunstbezit in  Vlaanderen een eigen plaats," 
zei Pau l  Van G rembergen .  Hij nodigde OKV 
uit de discussie over die specifieke positie 
n iet uit de weg te gaan:  "Kiest het tijdschrift 
het standpunt van bevoorrechte getuige en 
kritische stem in een veranderende wereld? 
Blijft de optie behouden een mooi uitge
geven publicatie aan te bieden temidden 
van de vluchtige kunst- en cultuurbijlagen 
van kranten? Dient Openbaar Kunstbezit in 
Vlaanderen zich te concentreren op musea 
en tentoonstellingen of de focus te 
verruimen tot het brede erfgoed?" 

Kunst is er voor iedereen 
Op de academische zitting stelde professor 
Willem Eli as, hoogleraar aan de VUB en 
voorzitter van de Vakgroep Sociale en 
Culturele Agogiek, dat OKV de voorbije 
veertig jaar de boodschap heeft uitgedragen 
dat kunst begrijpbaar is, dat kunst er voor 
iedereen is. " Deze vanzelfsprekendheid 
heeft zijn gevaren," aldus Willem Eli  as. 
"OKV had een soort educatief m iddel 
kunnen zi jn dat, zoals zo vaak gebeurt, het 
omgekeerde bewerkstelligt van wat het 
beoogt. I k  m een dat d it gevaar op pedan
terie veertig jaar lang omzeild is geworden. 
Het 'openbare' van O KV is n iet zozeer dat ze 
kunstwerken effectief toegankelijk maakt, 
maa r vooral dat ze de boodschap uitzendt 
dat elk kunstwerk openbaar kan gemaakt 
worden. 
Men moet inderdaad deze boodschap van 
de museumdaken schreeuwen.  Men kan in 
een gemeenschap nooit genoeg het belang 
van kunsteducatie benadrukken. Een kunst
werk is maar kunstwerk in de mate dat het 
begrijpend of aanvoelend geïnterpreteerd 
wordt. Hoe meer interpretatie, hoe meer 
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kunst. De reconstructie, re-creatie van het 
kunstwerk in de hoofden van de toeschou
wers is even belangrijk als de creatie door 
de kunstenaar. 

Een educatie is een ' inter-esse', er tussen 
zijn, er iets mee te maken h ebben, partici
peren. Het educatieve is n iet gelegen in de 
kenn isvergaring over objecten, al dan niet 
met het oog op het zich toe-eigenen van een 
cultuur die nodig is om bij een sociale groep 
te horen. Maar het zit wel in  het overwinnen 
van de moeilijkheidsgraad om zicht het 
vreemde eigen te maken. Het openbare mag 
zich dan ook niet beperken tot het ontsluiten 
van verborgen kunstwerken ,  het moet ook 
het werk openen in  de geest van de 
toeschouwer. Het kunstbezit moet n iet 
a lleen openbaar gemaakt worden, het moet 
geopenbaard worden." 

Musea morgen 
Nog op de abonneedag organiseerde 
Openbaar Kunstbezit in Vlaanderen een 
debat over de toekomst van onze musea. 
Panelgasten waren: Sylvie Dhaene, direc
teu r van het Gentse Huis van Alijn; Paul  
H uvenne, directeur van het  Koninklijk 
M useum voor Schone Kunsten 
Antwerpen; Patrik Lefevre, conservator
d i recteur van het Koninklijk Leger
museum, en Peter Van Mensch, docent 
Theoretische Museologie aan de 
Reinwardtacademie in Amsterdam. 
Joris Capenberghs, kunstwetenschapper, 
antropoloog en docent aan de Opleiding 
Cultuurmanagementvan de Universiteit 
Antwerpen, lanceerde het debat met stel
li ngen zoals: musea zijn n iet langer de 
stoffige, statische encyclopedieën die ze 
vroeger wel waren; de meeste traditio
nele musea bezitten heel veel objectge
richte maar wein ig publiekgerichte 
kennis; musea zijn oorden van herinne
ring en verbeeldingspaleizen; objecten, 
relicten en kunstwerken spreken n iet 
voor zich maar behoren interpretatie. 
Dat musea oorden van herinnering zijn, 
daar was iedereen rond de tafel het over 
eens. "Musea hebben als essentiële 
opdracht het erfgoed te bewaren voor het 
collectief geheugen," benadrukte Paul 
H uvenne. Maar focussen ze n iet te veel 
op mediagenieke tijdelijke tentoonstel
l ingen? Patrik Lefevre verklaarde ze 
vanuit de noodzaak extra middelen en 
aandacht te genereren . Sylvie Dhaene 
was duidelijk: " M usea zijn geen decors 
waar mensen moeten doorlopen om een 
tentoonstelling te bezoeken. Het is de 
hoogste tijd dat we daar tegen ingaan." 
"Het zal n iet gemakkelijk zijn ," sloot Paul 
H uvenne daar bij aan, "maar laat ons 
tentoonstellingen maken over onze 
permanente collecties, even mooi en fris 
a ls de tijdelijke evenementen." 
PeterVan Mensch kwam cru uit de hoek 
met de stelling dat een museum met 
tijdelijke tentoonstellingen een 'mislukt' 
museum is. "En dat geldt ook voor een 
museum met een educatieve dienst," 
voegde hij er aan toe. "Educatie moet 
geïntegreerd zijn in  alle m useumactivi
teiten." D it ontlokte bij de Vlaamse 
panelleden de bemerking dat weten
schappelijk onderzoek over publiekswer
king en communicatiespecialisten meer 
dan welkom zijn .  "Geef ons de ruimte en 
de middelen," klonk  het in  koor. 

Zwa rt o p  wi t 

"Hierbij willen we u bedanken voor de mooie 
citytrip naar Oudenaarde die we aangeboden 
kregen als winnaars van de wed strijdvraag. 
We genoten van de musea en enkele streek
cafés onder andere in Ename, Mater en 
Oudenaarde zelf. Echte aanraders! De enorme 
culturele rijkdom die ons landje te bieden 
heeft, oversteeg het miezerige, dru i lerige en 
killige Belgische weer en deed ons desaln iet
temin in een vakantiestemming wanen." 
Lydia Pa u lissen, OKV-abonnee uit Overijse 

"Naar aanleiding van de veertigste verjaardag 
van OKV hebben we deelgenomen aan de abon
needag, waarvoor hartelijke dank. Ik  denk te 
mogen stellen dat het een geslaagde dag was, 
zowel voor de organ isatie als voor de leden. In  
eerste instantie viel het  me wat tegen dat  mi jn  
eerste keuze, de tentoonstelling 'Van Pompei 
tot Rome ', n iet op mijn programma stond, 
maar bi j  nader inzien bleek uw keuze voor mijn 
tweede optie een schitterend idee. We hebben 
een zeer mooie, leerzame dag gehad in de 
Europawijk en de jubelparksite. Hartelijk 
dank." 
Erik Lambert 

"N iettegenstaande een chaotisch begin van de 
rond leiding over Pompei en ook, maar toch in 
mindere mate, bij de rondleiding in  de tentoon
stelling over Vietnam hebben we genoten van 
een prachtige dag. Twee fantastische gidsen 
hebben ons daarbij begeleid. Echt bedankt 
voor dit prachtig in itiatief." 
Antoon Verdu en Miet Vanbelle 

"Mijn vrouw en ikzelf mochten twee rond lei
dingen meemaken. Beide waren een succes 
met goede gekwalificeerde gidsen. Tevens 
bedacht u ons op een afgewerkt onthaal. Voor 
dit alles oprechte dank. Van harte wensen we 
OKV nog minstens tien jaar erbij." 
}os Berben en Magda Koninckx 

"Een echt gemeende dankmail vanwege de 
gelukkige winnares van de citytrip naar Praag. 
De abonneedag was prachtig. Het legermu
seum is echt indrukwekkend, groots, zalig 
ouderwets (niet pejoratief bedoeld). Hopelijk 
gaat met het modern iseren dat aspect niet 
verloren. 
Het begon al met het ontbijt van Klara. Herwig 
Verhovert is elk weekeinde al  een disgenoot. 
Een leuke wandeling in het jubelpark en een 
stuk van de enorme verjaardagstaart. 
Ondertussen werd er stevig gezocht... met 
resultaat. Een portie geluk niet te vergeten. 
Kortom, een dag om lang te onthouden." 
Frieda Vandenbussche, OKV-abonnee uit 
Steendorp 
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